

Red Banner

AWARD CITATION

- | | | |
|-----|---|---|
| 1. | Surname, name and middle name | VAGANOV ALEKSANDER VASILIEVICH |
| 2. | Rank | Guards Senior Lieutenant |
| 3. | Position and unit | T-34 tank company commander of 68 Guards tanks regiment, 20 Guards Red Banner mechanised brigade. |
| 4. | is recommended for order "RED BANNER" | |
| 5. | Birth year | 1914 |
| 6. | Nationality | Russian |
| 7. | Party membership | VKP(b) member since 1940. ID № 2689386 |
| 8. | Patriotic war participation and wounds | Wounded 2 times |
| 9. | Participation in the civil war | None |
| 10. | In Red Army service since | 1936 |
| 11. | Drafted by which induction station | Zernograd district military commissariat, Rostov region. |
| 12. | Previous awards | Orders "Red Star", "Patriotic war", "Red Banner". |
| 13. | Awardee's and his family permanent home address | <i>intentionally obscured</i> |

I. Brief and specific description of the personal feat or merits

Comrade VAGANOV and his company exhibited exceptional heroism and bravery during the offensive battles during the period 21-27 March 1944.

In the combat engagements for the settlement Mshanets and town Chertkov, his personal example inspired his company men to follow him into battle. He was the first to rush into these settlements drawing other tanks to follow him.

As the result of the battles in this period, his tank company destroyed up to 170 enemy troops, up to 200 enemy vehicles loaded with military materiel, up to 60 horse carriages. He captured up to 40 vehicles.

In the action near the settlement Tluste Miasto, he and his tank company rushed into the settlement, where he liberated inmates of a POW camp (up to 1000 men).

In the engagements near the crossing site over the Dniester river (near the village Ustechko), he eliminated up to 100 enemy troops and obliterated an enemy column consisting of 150 trucks, as well as an enemy artillery battery defending the river crossing site. He was wounded in this combat engagement.

He deserves state award order "RED BANNER".

Commander of 68 Guards tanks regiment
Guards Lt. Colonel *signature* /ZAKHARCHENKO/

For courage and bravery exhibited in the struggle against the German invaders
Guards Sr. Lt. VAGANOV deserves order "RED BANNER".
Commander of 20 Guards Red Banner mechanised brigade
Guards Colonel *signature* /BABADZHANYAN/

He deserves order "RED BANNER"

Commander of 8 Guards mechanised corps
Guards Mj. General *signature* /DREMOV/

07 April 1944

Conclusion of Army Military Council

He is to be bestowed with order "RED BANNER"

Commander of 1 Guards Tank Army
Guards Col. General
signature
/KATUKOV/

Military council member of 1 Guards
Tank Army
Guards Mj. General *signature*
/POPEL'/

06 May 1944

Кр Зв

Уваградской лист

1. Фамилия имя и отчество - Ваганов Александр Васильевич
2. Звание - Евдари Старший лейтенант.
3. Должность и часть - командир роты танков Т-34 68^{го} Евдари танкового полка 212 в. Кр. знам. механизирован. бригады.
4. Представляет - к ордену "Бравого Знамени"
5. Год рождения - 1914г. в. Национальность - русский
7. Партийность - чл. ВЛКСМ с 1940г. п/б. № 2689386.
8. Участие в отечествен. войне и имеет ли ранения - Ранен в разе
9. Участие в гражданской войне - Не участвовал.
10. С какого года в Красной Армии - с 1936 года.
11. Каким военным званием призван - Зерноградским РВК Ростовской об.
12. Чем ранее награжден - "Кр. звезда" Отеч. войны в ст. "Кр. Знамени"
13. Постоянный домашний адрес

Шов Ваганов в период наступательных боев с 21.03.44г по 27.03.44г года в составе своей роты проявил исключительный героизм и мужество.

В бою за населенный пункт: Мманас, и гор. Сертковскими примерами воодушевил на подвиги личный состав роты, первым ворвался в населенные пункты убеждая за собой остальных танки.

В результате боев за этот период сел работай уничтожено: до 170 солдат и офицеров, автомашин разбит до 200 с разбитыми военными грузами, повозок до 60 шт.

Захвачено: автомашин до 40 шт.

В роине Шмунто-место в составе роты ворвался в населенный пункт, где освободил лагерь военнопленных до 1000 человек.

В районе переправы через реку Днестр / м. Усвченко. уничтожил до 100 солдат и офицеров, истребил колонну автомашин до 150 шт и вражескую батарею прикрывавшую переправу, где был ранен.

Достоин награды ордена

Бравого Знамени

Командир 68 в. танк. полка

Евдари подполковник

За мужество и отвагу проявленные в бою с немецкими захватчиками 16.03.44г. старший лейтенант Ваганов Александр Васильевич достоин правительственной награды ордена Красного Знамени командир 20 в. мех. бригады *Ваганов*

Евдари полковник

(5064) 11.11.21

Достоин Правительственной награды ордена КРАСНОГО ЗНАМЕНИ.

КОМАНДИР 8 ГВАРДИЙСКОГО МЕХКОРПУСА
ГВАРДИИ ГЕНЕРАЛ-МАЙОР
/ ДРЕМОВ /

"7" апреля 1944г.

ЗАКЛЮЧЕНИЕ ВОЕННОГО СОВЕТА АРМИИ

Наградить орденом "КРАСНОЕ ЗНАМИ"

КОМАНДУЮЩИЙ ВОЙСКАМИ 1 ГВ.Т/АРМИИ
ГВАРДИИ ГЕНЕРАЛ-ПОЛКОВНИК Т/ВОЙСК
/ КАТУКОВ /

ЧЛЕН ВОЕННОГО СОВЕТА АРМИИ
ГВАРДИИ ГЕНЕРАЛ-МАЙОР
/ ПОПОВ /

"6" мая 1944 г.